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 مواد شوینده در نوبت افزایش قیمت!

دبی��ر انجمن صنای��ع ش��وینده از مذاکره 
ب��ا س��ازمان حمایت ب��رای افزای��ش قیمت 
محصولات شوینده و بهداشتی خبر داد و گفت: 
پیش��نهاد تولیدکنندگان افزایش ۱۵ درصدی 
قیمت هاست. جمشید فروزش به فارس اظهار 
داش��ت: برای جبران هزینه ه��ای تولید در پی 
رش��د حقوق و دس��تمزد، هزینه های س��ربار 
کارخانه ها و رشد نرخ ارز اتاق مبادلات، در حال 
مذاکره با سازمان حمایت برای دریافت مصوبه 
افزایش قیمت محصولات هستیم و پیشنهاد 
ما افزایش حداکثر ۱۵ درصدی قیمت خواهد 
ب��ود. وی تصریح کرد: البته این افزایش قیمت 
شامل همه محصولات نخواهد شد و فقط برخی 
محصولات را در بر می گیرد. دبیر انجمن صنایع 
شوینده با بیان اینکه فعلاً در حال مذاکره درباره 
کلیات موضوع با سازمان حمایت هستیم، گفت: 
هنوز میزان این افزایش قیمت نهایی نش��ده و 
منتظر مصوبه سازمان حمایت هستیم. فروزش 
در پاس��خ به این س��وال که هم اکن��ون بازار با 
رکود همراه است و تولیدکنندگان محصولات 
ش��وینده نیز کالای خ��ود را با تخفیف عرضه 
می کنند، در چنین ش��رایطی چه دلیلی برای 
افزایش قیمت وجود دارد؟ اظهار داش��ت: این 
تقاضا براساس کش��ش بازار اعمال خواهد شد 
و هیچ تولیدکننده ای قیمت همه محصولاتش 
را به طور یکسان افزایش نخواهد داد. به گفته 
وی، در حال حاضر ش��رکت های تولیدکننده 
محصولات ش��وینده با زیان روبه رو هستند یا 

حاشیه سود کمتر از ۱0 درصد دارند.

پروژه های مسکن مهر درگیر مسائل 
حقوقی است

مس��کن  بنی��اد  مس��کن  ام��ور  مع��اون 
انقلاب اس��لامی علت تاخی��ر در ۴۵ هزار واحد 
باقیمانده مس��کن مهر را مسائل حقوقی برخی 
تعاونی ها عنوان ک��رد. به گزارش »وطن امروز« 
جواد حق ش��ناس در تش��ریح آخرین وضعیت 
واحدهای مسکن مهری که مسؤولیت ساخت آن 
برعهده بنیاد مسکن انقلاب  اسلامی در شهرهای 
زیر 2۵ هزار نفر است، گفت: وظایف بنیاد مسکن 
برای ساخت و تحویل واحدهای مسکن مهر در 
شهرهای زیر 2۵ هزار نفر، 3۴7 هزار واحد بوده 
اس��ت که همه واحدها از س��وی بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی معرفی شد و کارهایی که برای 
ساخت آنها مورد نیاز بود به سرانجام رسید. وی 
افزود: در حال حاضر و در شرایط فعلی، ساخت 
303 هزار و 988 واحد به اتمام رس��یده است. 
29۱ هزار و ۱۱۴ واحد رسما افتتاح شده و 26۵ 
هزار و ۵06 واحد هم به مرحله فروش اقساطی 
رسیده است. حق شناس ادامه داد: به غیر از 7 تا 
8 هزار واحدی که احتمالا با مشکل دلیل عدم 
تامین خدمات و عدم تامین مشتری مواجه است 
و همچنین واحدهای مربوط به تعاونی هایی که 
برای تکمیل واحدها مش��کلاتی دارد باقیمانده 
واحدها تا پایان س��ال تحویل می ش��ود. وی در 
پاس��خ به این پرس��ش که واحدهای باقیمانده 
مسکن مهر در کدام استان ها است؟ گفت: تقریبا 
در تمام اس��تان ها ما با این واحدهای باقیمانده 
روبه رو هستیم اما در استان هایی مانند قزوین و 
زنجان ساخت تمام واحدهایی که برعهده بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی بوده به پایان رسیده است. 
حق ش��ناس با اشاره به اینکه تسهیلات ساخت 
مسکن به تمام استان ها در ماه های پایانی سال 
تحویل ش��ده اس��ت، افزود: با تغییراتی که رخ 
داد، بانک مس��کن در یک پروسه ای به دلایلی 
ک��ه اعلام می کرد بانک مرکزی س��قف اعطای 
تس��هیلات پرداختی را به متقاضیان نمی دهد، 
اقس��اط را پرداخ��ت نمی ک��رد ک��ه همان هم 
مش��کلاتی را ایجاد کرد و روند ساخت وساز را با 

تاخیر مواجه کرد. 

سیر صعودی واردات در ۲ ماه 
ابتدایی ۹۵

در 2 ماه ابتدایی س��ال جاری یک میلیارد 
و ۴90 میلیون و ۴98 هزار دلار کالا به کش��ور 
وارد ش��ده و 20 کالای عمده وارداتی از لحاظ 
وزنی 60 درصد و از لحاظ ارزشی 27درصد در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته رشد داشته   
اس��ت. به گزارش تس��نیم، واردات محصولات 
کشاورزی، روغن پالم، خودرو و قطعات آن، دارو 
و محصولات آهنی در 2 ماه ابتدای سال جاری 
از کالاه��ای عمده وارداتی بوده اس��ت. در این 
مدت یک میلیارد و ۴90 میلیون و ۴98 هزار 
و 30۱ دلار کالا به کشور وارد شده است و 20 
کالای عم��ده وارداتی از لحاظ وزنی 60 درصد 
و از لحاظ ارزشی 27 درصد در مقایسه با مدت 

مشابه سال گذشته رشد داشته  است.

 افزایش ۳۰ دلاری قیمت جهانی طلا
قیمت هر اون��س طلا در جری��ان آخرین روز 
معاملاتی هفته گذشته 30 دلار افزایش یافت و به 
۱2۴2 دلار و 90س��نت رسید. به گزارش تسنیم 
به نق��ل از رویترز، پس از آنکه آماره��ای بازار کار 
آمریکا نتوانس��ت پیش بینی ه��ای قبلی را محقق 
کند و احتمال ب��ه تعویق افتادن افزایش نرخ بهره 
در آمریکا را تقویت کرد، قیمت طلا روز جمعه بیش 
از 2 درصد افزایش یافت و بیشترین افزایش قیمت 
یک روزه در 7 هفته گذشته را تجربه کرد. براساس 
گزارش وزارت کار آمریکا، اقتصاد این کشور در ماه 
مه، کمترین فرصت شغلی بیش از ۵ سال گذشته 
را ایجاد کرده است. این آمار ضعیف می تواند افزایش 
بیشتر نرخ بهره برای فدرال رزرو را دشوار کند. این 
خبر موجب ش��د قیمت طلا که در روز دوش��نبه 
گذشته به دلیل افزایش احتمال بالا رفتن نرخ بهره، 
به پایین ترین رقم 3 ماه و نیم اخیر یعنی ۱۱99 دلار 
و 60 سنت رسیده بود، روندی معکوس را در پیش 
 بگیرد. براساس این گزارش، قیمت هر اونس طلا با
2/۵ درصد)30 دلار( افزایش نس��بت به روز قبل از 
آن به ۱2۴2 دلار و90س��نت رس��ید، در حالی که 
قیمت طلای آمریکا برای تحویل در ماه آگوست نیز 
در پایان معاملات دیروز با 2/۵ درصد رشد به ۱2۴2 

دلار و 90 سنت رسید.

خرما در آستانه ماه رمضان گران شد

رئی��س اتحادیه میوه و س��بزی با بیان اینکه 
قیم��ت هندوانه در ماه مب��ارک رمضان تغییری 
ن��دارد، گفت: ن��رخ خرم��ا در یک م��اه اخیر 2 
هزارتومان گران شده است. سیدحسین مهاجران با 
اشاره به اینکه گیلاس، هلو، آلو و سیب گلاب کهنز 
از جمله میوه هایی بودند که طی هفته  گذش��ته 
وارد بازار ش��دند، گفت: قیمت این محصولات با 
توجه به کیفیت آنها نسبتا مناسب است. رئیس 
اتحادیه میوه و س��بزی نرخ هرکیلوگرم س��یب 
درختی باکیفی��ت را 7 هزارتومان عنوان و اضافه 
کرد: همچنین قیمت هرکیلوگرم هلوی درجه یک 
بین ۴ تا ۱2 هزارتومان، آلو از ۴ تا 6 هزارتومان و 

گیلاس از ۱2 تا ۱8 هزارتومان است. 

حضور طیب نیا در جلسه علنی 
مجلس برای ارائه گزارش اقتصادی

عضو هیأت   رئیسه مجلس شورای اسلامی از 
حض��ور وزیر امور اقتصادی و دارایی در جلس��ه 
علنی امروز مجلس خبر داد و گفت: قرار اس��ت 
طیب نیا در این نشس��ت گزارشی از برنامه های 
دول��ت در راس��تای اجرای سیاس��ت های کلی 
اقتصاد مقاومتی به نمایندگان مجلس ارائه دهد. 
محمدقسیم عثمانی افزود: قرار است طیب نیا در 
این نشست گزارش��ی را از برنامه های دولت در 
راستای اجرای سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی 
و نیز وضعیت اقتصادی کشور و راهکارهای دولت 
برای برون رفت از رکود و بهبود وضع معیش��تی 
م��ردم به نماین��دگان مجلس ارائ��ه کند. عضو 
هیأت  رئیسه مجلس تصریح کرد: همچنین قرار 
است وزرای صنعت، معدن، تجارت، کشاورزی، 
نیرو و نفت در جلسات این هفته مجلس شورای 
اس��لامی حضور یابند. محمد دهق��ان، نماینده 
م��ردم طرقبه در مجلس نیز پیش تر از حضور ۵ 
وزیر اقتصادی کابینه دولت در جلسات علنی این 

هفته مجلس خبر داده بود.

انصراف از دریافت یارانه
اختیاری باشد

نماینده مجلس دهم گفت: از آنجا که هزینه 
انرژی بع��د از اجرای هدفمندی یارانه ها افزایش 
یافته اس��ت، انص��راف از دریاف��ت یارانه ها باید 
اختیاری باش��د و به مردم واگذار ش��ود. اسدالله 
عباسی در گفت وگو با فارس، درباره حذف یارانه 
غیرنیازمندان اظهار داش��ت: از آنجا که فاز دوم 
هدفمندی یارانه ها اجرا و عملیاتی نشد، سیکل 
پرداخت یارانه ها با مشکل مواجه شده است. این 
نماینده مجلس ک��ه روزگاری وزیر کار، تعاون و 
امور اجتماعی بود، افزود: اگر هدفمندی یارانه ها 
براس��اس قان��ون و اهدافی که پیش بینی ش��ده 
بود، درس��ت اجرا و مدیریت می ش��د، در اجرای 
هدفمندی یارانه ها با مش��کل مواجه نمی شدیم. 
عباس��ی با بیان اینکه مردم تاوان تورم حاصل از 
درست اجرا نش��دن هدفمندی یارانه ها را دادند، 
ادامه داد: به دلیل اجرا نشدن فاز دوم هدفمندی 
یارانه ها، تورم نقطه به نقطه در خرداد سال 92 به 
۴0 درصد رسید. وی با اشاره به اینکه مردم باید 
با اختیار خودشان از دریافت یارانه انصراف دهند 
و نباید دولت آنها را از دریافت یارانه حذف کند، 
گفت: وقتی هزینه برق نس��بت به قبل از اجرای 
هدفمندی یارانه ها ۵ برابر ش��ده است، آیا نباید 

مردم  یارانه دریافت کنند؟ 

گرانی

3اقتصاد

گروه اقتصادی: شاید بدبین ترین حامی دولت یازدهم 
هم فکرش را نمی کرد که معنای لغو تحریم هایی که 
در برج��ام آمده آن چیزی نیس��ت که همه فکرش 
را می کنن��د! به گزارش »وطن ام��روز« برخلاف نظر 
دولتی ها هنوز ارتباط بین المللی بانکی برقرار نش��ده 
به گونه ای که حتی قراردادهای پر انتقاد دولتی ها نیز 
به خاطر همین مشکل تحت تاثیر قرار گرفته است. 
ایرب��اس اعلام کرده چند هواپیم��ا در انبار دارد اما تا 
وقتی که ایران پولی به این ش��رکت ندهد از هواپیما 
خبری نیست! به این ترتیب دولت به علت باقی ماندن 
تحریم های بانکی حتی نمی تواند خریدهای لوکس 

خود را به سرانجام برساند.
قرارداد خرید هواپیما در صورت مشکل تبادل  ■

مالی لغو می شود
مدیر فروش ایرباس می گوید بانک ها می ترس��ند 
خری��د ۱۱8 هواپیمای ای��ران را تأمین مالی کنند و 
اگر ایران فکری برای بندهای مالی قرارداد خود نکند، 
 ف��روش هواپیما لغو خواهد ش��د. به گ��زارش فارس، 
۵ م��اه بعد از اعلام خرید عمده ای��ران از ایرباس و با 
نرس��یدن پ��ول لازم به این ش��رکت، »جان لیهای« 
مدیر فروش این ش��رکت چندملیت��ی درباره عواقب 
طولانی شدن روند پرداخت پول به دولت ایران هشدار 
داد. براس��اس گزارش اویشن دیلی، لیهای به طولانی 
شدن روند پیدا شدن مسیر مالی لازم برای پرداخت 
پول ۱۱8 ایرباس مورد درخواس��ت ایران اشاره کرده 
و گفته اس��ت: »باید یک نظام بانکی بین المللی قابل 
اعتماد پیدا کنیم و این مساله باید طی چند ماه آینده 
حل ش��ود و الا دیگر ق��راردادی در کار نخواهد بود«. 
مقام��ات ایران در چند ماه اخیر و بویژه پس از گلایه 
آیت الله  خامنه ای در سخنرانی نخستین روز از سال نو 
شمسی، اعتراضات ادامه دار و البته بی ثمری نسبت به 
مسکوت ماندن بندهای بانکی توافق هسته ای داشته اند. 
آمریکایی ه��ا می گوین��د هیچ بانکی ب��رای »تجارت 
مشروع« با ایران مشکلی ندارد و حتی جان کری چند 
هفته پیش برای دلگرمی دادن به بانک های اروپایی به 
لندن رفت ولی کاری از پیش نبرد. بانک های اروپایی 
از تحریم های موجود آمریکا علیه ایران هراس دارند و 
داشتن یک تضمین کتبی مختصر برای تحریم نشدن 
در صورت تعامل با ایران را می خواهند؛ تضمینی که به 
گفته سردبیر آسوشیتدپرس هیچ گاه صادر نمی شود تا 
سایه تحریم ها به صورت دائمی از سر ایران کم نشود. 
مدیر فروش ایرباس به همین مشکل دقیقاً اشاره کرده 
و گفته است »بانکدارها خیلی می ترسند ولی به هرحال 
ما باید این کار را به نحوی انجام دهیم«. اوایل بهمن 
ماه س��ال گذش��ته بود که رئیس جمهور ایران راهی 

ایتالیا و فرانسه شد. آقای روحانی که وزیر راهش را نیز 
همراه داش��ت، در پاریس شاهد امضای قراردادی 2۵ 
میلیارد دلاری برای خرید ۱۱8 هواپیمای ایرباس بود. 
شاخص ترین پرنده در این میان، هواپیمای پهن پیکر و 
برد بلند A380 بود که بنا بود 3 فروند از این مدل تا 
پایان سال ۱39۴ به ایران برسد اما حداقل تا پایان ماه 
دوم سال ۱39۵، هنوز این پرنده بال هایش را به سمت 
فرودگاه های ایران نگشوده است. جان لیهای به همین 
مطلب هم اشاره کرده و گفته: »شرایط دارد سخت و 
سخت تر می ش��ود؛ ما چند هواپیما در انبار داریم که 

می توانیم به محض رفع مشکل به ایران ایر بدهیم«.
 6 ماه تا یک سال صبر کنید! ■

رویترز از احتیاط بانک های جهان برای برقراری 
روابط بانکی با ایران خب��ر داد و از قول مدیرعامل 
بانک خاورمیانه ایران نوشت بانک های بزرگ حداقل 
6 تا ۱2 ماه صبر خواهند کرد و بعداً به دنبال تجارت 
جدی در ایران می روند. رویترز در گزارشی اعلام کرد 
بانک خاورمیانه ایران و یک مقام ارشد بانک مرکزی 
ایران گفتند در حال��ی که بانک های بین المللی با 
استفاده از شبکه س��وئیفت با همتایان ایرانی شان 
ارتباط برقرار می کنند، ایران طی هفته های آینده 
دوباره وارد تعامل با سیس��تم بانکی جهانی خواهد 
ش��د. اما بانک های ایرانی برای از سرگیری تعامل 
با سیس��تم بانکی جهانی که برای نخس��تین بار از 
س��ال 20۱2 اتفاق می افتد، باید از طریق سوئیفت 
با بانک های خارجی ارتباط برقرار کنند. این سیستم 

یعنی جامعه ارتباطات مالی بین بانکی جهانی، برای 
انجام پرداخت ها و ارس��ال اعتبارات اسنادی مورد 
استفاده قرار می گیرد. پرویز عقیلی، مدیرعامل بانک 
خاورمیانه در این باره به رویترز گفت: ما تقریباً ۴0 
درخواست سوئیفتی به بانک های مختلف در سراسر 
جهان ارسال کرده ایم و درخواست کرده ایم اکنون 
که تحریم ها برداشته شده، تمایل داریم اسنادی را 
تبادل کنیم و اینکه آنها یک رابطه بانکی مکاتبه ای 
را مورد توجه قرار دهند... برخی از این درخواست ها 
برگشته اند و س��والات متعددی درباره اسنادی که 
لازم دارند پرسیده شده اند. این مقام بانک مرکزی 
ایران گفت: بانک هایی از کشورهای اروپایی از جمله 
آلمان، فرانسه، انگلیس و ایتالیا برای افتتاح شعبی 
در ایران بعد از لغو تحریم ها گفت وگوهایی داشته اند. 
ان شاءالله بزودی شاهد این اتفاق هم خواهیم بود. 
ایران برای تجارت بازار بسیار جذابی است و آنها این 
را می دانند. اما عقیلی می گوید انتظار دارد بانک های 
بزرگ تر حداقل 6 تا ۱2 ماه صبر کنند و بعداً  دنبال 

تجارت جدی در ایران بروند. 
بوئینگ: برای فروختن هواپیما به ایران رقابت  ■

می کنیم!
رئیس ش��رکت بوئینگ با اش��اره به اینکه این 
ش��رکت در حال نزدیک ش��دن برای دریافت یک 
سفارش عمده از ایران گفت: شما می توانید انتظار 
داشته باشید که بازار ایران احتمالا به صورت ۵0-

۵0 بین بوئینگ و ایرباس تقسیم شود و ما قرار است 

بر سر این بازار رقابت کنیم. به گزارش تسنیم به نقل 
از رویترز، دنیس مویلنبورگ، رئیس شرکت بوئینگ 
گفت: کارشناسان این شرکت انتظار دارند امسال 
به هدف ۱0 میلیارد دلار سرمایه در گردش دست 
یابند. بوئینگ در رقابتی سخت با رقبای خود بویژه 
شرکت اروپایی ایرباس و بمباردیر کاناداست که ماه 
آوریل ۱2۵ فروند از هواپیماهای مدل سی س��ریز 
خود را در قالب قراردادی به ارزش ۵/6 میلیارد دلار 
به خطوط هوایی دلتا ایرلاینز فروخت. مویلنبورگ 
در پاسخ به این سوال که آیا بوئینگ در حال کاهش 
قیمت ها برای گرفتن سفارشات جدید است، گفت: 
»هرچند فضای بازار فضایی رقابتی اس��ت اما وقت 
آن نیست که ما تصمیمات مالی بدی برای به دست 
آوردن سهم بیش��تر از بازار بگیریم، زیرا ما ذخیره 
قدرتمندی داریم«. مویلنبورگ افزود: در شرایطی 
ک��ه میزان فروش هواپیما کم ش��ده، چش��م انداز 
گرفتن یک سفارش عمده از ایران در حال نزدیک تر 
ش��دن اس��ت. وی پس از گفت وگو با ایرلاین های 
ایران��ی گفت: ما می توانیم ببینیم که تقاضای بازار 
واقعی اس��ت و اینکه شامل هواپیماها پهن پیکر و 
باریک پیکر می ش��ود. وی افزود: اعلام فروش ۱۱8 
فروند هواپیمای شرکت ایرباس به ایران نشان دهنده 
این پتانسیل قابل توجه است. شما می توانید انتظار 
داشته باشید که بازار )ایران( احتمالا به صورت ۵0-
۵0 بین بوئینگ و ایرباس تقسیم شود و ما قرار است 

بر سر این بازار رقابت کنیم.

تحریم لغو نشده بانکی یقه خریدهای دولت را گرفت

ایرباس نمی تواند هواپیما به ایران بفروشد!
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خانه

واردات

نایب رئیس اول اتاق اصناف ایران 
با اش��اره ب��ه اینک��ه کم اظهاری 
مالیاتی اصناف را رد نمی کند، گفت: بررسی حساب 
بانکی ب��رای اخذ مالیات طبق قانون اس��ت. ابراهیم 
درستی در گفت وگو با فارس، با اشاره به توافق مالیاتی 

اصناف با س��ازمان امور مالیاتی 
اظهار داش��ت: این توافق برای 
ه��ر 2 طرف مزیت ب��وده، زیرا 
س��ازمان مالیاتی در کوتاه ترین 
زمان مالیات خ��ود را می گیرد. 
وی در پاس��خ به این سوال که 

چه میزان کم اظهاری و فرار مالیاتی در اصناف وجود 
دارد، بیان داش��ت: اصناف دارای شناسنامه هستند، 
ممکن است کم یا زیاد بدهند اما فرار مالیاتی ندارند. 
درس��تی درباره نظر صنوف راجع به ماده ۱69 مکرر 
مبنی بر ایجاد پایگاه های اطلاعاتی شامل حساب ها و 
سپرده های بانکی و دیگر اطلاعات گفت: شفاف سازی 

در راس��تای وصول مالیات عادلانه، حق بوده و تعدد 
حساب ها چالشی دیگر این موضوع به شمار می رود. 
رصد حس��اب های افراد نیز از طرفی جایز نیست، اگر 
نیاز بود حس��اب فردی بررسی شود، با دریافت مجوز 
این کار صورت می گیرد. وی در پاس��خ به این سوال 
که قانون ش��فاف بوده ولی شما 
با اما و اگر آن را تفس��یر کردید؛ 
قانون می گوید سازمان مالیاتی 
بای��د جم��ع گ��ردش س��الانه 
ان��واع حس��اب ها و س��پرده و 
نقل وانتقالات به عنوان نماینده 
حاکمیت در اختیار داش��ته باش��د، گفت: اگر چیزی 
بر مبنای قانون باش��د، بر همه امور ارجح اس��ت. اگر 
کسی خلاف اظهار می کند، باید تاوان قانون گریزی را 
بدهد و اصناف موافق عدالت مالیاتی هستند. درستی 
خاطرنشان کرد: سازمان امور مالیاتی بهتر از هر فردی 

می داند کدام حساب های بانکی را باید رصد کند.

نظام س��همیه بندی در نشست 
وزیران نفت اوپک احیا نش��د تا 
عملا حرف ایران در پایان این نشس��ت به کرسی 
ننشیند. به گزارش مهر، انتخاب دبیرکل جدید و 
تعیین تکلیف نظام س��همیه بندی اوپک 2 محور 
اصلی برگزاری یکصدوش��صت ونهمین نشس��ت 
وزیران نفت اوپک بود که در نهایت با وجود انتخاب 
دبیرکل جدید این سازمان از نیجریه، درباره تعیین 
س��همیه های جدید تولید نف��ت اوپک هیچ گونه 
تصمیم گی��ری انج��ام نش��د. پی��ش از برگزاری 
این نشس��ت در وین ایران ب��ه نوعی برای برخی 
کش��ورهای عضو اوپک به منظور بازگشت نظام 
سهمیه بندی خط ونشان کشیده بود، به طوری که 
در آستانه نشست ۱69 اوپک، ایران تاکید کرده بود 
فعلا برنامه  ای برای توقف افزایش تولید نفت خام 
خ��ود ندارد و تا زمان احیای نظام س��همیه بندی 
ب��ه افزایش تولید و ص��ادرات نفت خام خود ادامه 
می دهد. رکن الدین جوادی، مدیرعامل ش��رکت 
ملی نفت اردیبهشت ماه سال  جاری با بیان اینکه 
تا زمانی که نظام س��همیه بندی اوپک احیا نشود 
افزایش صادرات نفت ایران متوقف نخواهد ش��د، 
گفته بود: صادرات نفت ایران تا تابس��تان به 2/۵ 
میلیون بش��که در روز افزایش می یابد. در همین 
حال پیش از آغاز این نشس��ت بیژن زنگنه، وزیر 

نفت با اشاره به برنامه افزایش 
ظرفیت تولی��د نفت ایران به 
حدود ۴ میلیون و 800 هزار 
بشکه خواستار بازگشت نظام 
سهمیه بندی به اوپک شد و 
گفت: باید سهم ایران از تولید 

اوپ��ک به ۱۴/۵ درصد بازگردد. ب��ا این وجود، در 
پای��ان برگزاری نشس��ت ۱69 هیچ گونه تغییری 
در تعیین نظام سهمیه بندی اوپک حاصل نشد و 
درحالی در پایان این نشس��ت، لبخند رضایت بر 
چهره وزیر جدید نفت عربستان عرض اندام می کرد 
که ایران به اهداف خود مبنی بر بازگش��ت نظام 
سهمیه بندی نرسید تا همچون چند سال گذشته 
بازهم حرف عربس��تان به جای ایران در اوپک به 
کرسی بنشیند. در همین حال »محمد بن صالح 
الساده« وزیر صنعت و انرژی قطر و رئیس دوره ای 
اوپ��ک در پایان برگزاری نشس��ت ۱69 اوپک در 
نشستی خبری گفت: ممکن است اعضای اوپک در 
آینده به استفاده از نظام سهمیه بندی نیاز داشته 
باش��ند اما اکنون با وجود فضایی مثبت و بازاری 
مطلوب، نیازی به این طرح نیس��ت. این در حالی 

است که چند ساعت پس از 
آغاز نشست ۱69 اوپک پشت 
درهای بس��ته در وین، بیژن 
زنگن��ه، وزیر نفت ای��ران در 
جمع خبرن��گاران گفته بود: 
به نظر من سقف تولید اوپک 
بدون س��همیه بندی معنا ندارد؛ این س��قف قابل 
کنترل نیس��ت و امکان نظارت بر آن وجود ندارد. 
بدون سهمیه بندی کشوری، چگونه می توانیم این 

سطح تولید را کنترل و نظارت کنیم؟
دبیرکلی اوپک بازهم به آفریقایی ها رسید ■

با گذش��ت حدود ۱۴ س��ال از فعالیت عبدالله 
س��الم البدری، ب��ه عنوان دبیرکل اوپ��ک بار دیگر 
نماینده یک کشور آفریقایی و این بار از نیجریه به 
عنوان دبیرکل جدید اوپک انتخاب ش��د. »محمد 
بارکیندو« کاندی��دای نیجریه در رقابتی نزدیک با 
کاندیدای کش��ورهای ونزوئ��لا و اندونزی با اجماع 
کشورهای عضو سازمان کش��ورهای صادرکننده 
نف��ت )اوپک( در پایان نشس��ت ۱69 ب��ه عنوان 
دبیر کل این س��ازمان انتخاب ش��د. بارکیندو که 
مدت کوتاهی ریاست شرکت ملی نفت نیجریه را 

بر عهده داش��ت، در سال 2006 به عنوان دبیرکل 
موقت اوپک ایفای نقش کرده است. اعضای اوپک 
درحالی برای انتخاب دبیرکل جدید این س��ازمان 
به اجماع رس��یدند که انتخ��اب دبیرکل جدید به 
معضلی برای این سازمان بدل شده و اجماع نکردن 
اعضا برای انتخاب یک فرد، دوره دبیرکلی عبدالله 
س��الم البدری، دبیر کل لیبیایی اوپ��ک را به درازا 
کشانده بود. براساس روال عادی، البدری، سرپرست 
دبیرخانه اوپک باید در سال 20۱3 از این مسؤولیت 
کنار می رفت اما به دلیل نبود اجماع برای انتخاب 
دبیرکل جدید، دوره مس��ؤولیت وی بارها تمدید 
شده است؛ با توجه به س��ازوکار تصمیم گیری در 
اوپ��ک برای انتخاب دبیرکل، هم��ه ۱3 عضو این 

سازمان باید بر سر یک کاندیدا اجماع کنند.
واکنش روس ها به نتایج نشست 169 ■

»الکس��اندر نواک« وزیر انرژی روسیه یک روز 
پس از نشس��ت ۱69 وزارتی اوپک در وین، گفت: 
روسیه انتظار اقدام تازه ای از سوی اوپک نداشت اما 
انتخاب دبیرکل جدید اوپک را گامی مهم از سوی 
کشورهای عضو این سازمان می داند. وی تصریح 
کرد: روسیه به عنوان بزرگ ترین تولیدکننده نفت 
جهان، در نظر دارد به مشورت های خود با اعضای 
اوپک ادامه دهد و احتمال دارد در فصل پاییز یک 

نشست با اعضای این سازمان داشته باشد.

نایب رئی��س هیات مدی��ره اتحادیه 
لبنی در واکنش به اختصاص یارانه 
200 میلی��اردی برای ص��ادرات لبنیات گفت: قدرت 
خرید مردم بس��یار افت کرده و س��رانه مصرف شیر 
پایین اس��ت و ما باید به فکر مردم باشیم. محمدرضا 

اس��ماعیلی در گفت وگو با مهر 
اظهار داشت: اختصاص مشوق 
صادرات��ی دردی را دوا نمی کند 
و مقطعی است. ما می توانیم به 
برخی واحدهای بزرگ لبنی که 
شرایط لازم را دارند، اعلام کنیم 

فقط در زمینه صادرات فعال باشند و روی این مساله 
متمرکز شوند در نتیجه محصول باکیفیت تری از ایران 
به دیگر کشورها صادر خواهد شد و بهتر است  اگر قرار 
باش��د یارانه ای داده شود، به آنها اختصاص پیدا کند. 
اسماعیلی با بیان اینکه اگر امروز دامداران و کارخانجات 
را حمایت نکنیم متضرر خواهیم شد، گفت: یکی دیگر 

از راهکارها این است که دولت یارانه ها را به واحدهای 
کوچک ک��ه در اقصی نقاط کش��ور ش��کل گرفتند، 
اختص��اص ده��د، چراکه  اگر م��ا می خواهیم جلوی 
مهاجرت از روس��تاها به کلانشهرها را بگیریم یکی از 
کارهایی که باید انجام دهیم این است که از این واحدها 
روس��تاهای  و  شهرس��تان  در 
کوچک حمایت کنیم تا صنعت 
لبنیات و تولید شیر کشور بیشتر 
از این آسیب نبیند.  وی با اشاره 
به اینکه قدرت خرید مردم افت 
زیادی کرده است، اضافه کرد: از 
دیگر راهکارها این اس��ت که دولت یارانه ها را به مردم 
بدهد و قدرت خرید آنان را تقویت کند یا اینکه یارانه را 
به جای مابه التفاوت قیمت شیرخام بپردازد.  اسماعیلی 
افزود: نکته مهم این اس��ت که مصرف سرانه شیر در 
کشور ما بسیار پایین است و هنوز به سرانه ای که قرار 

بوده در برنامه پنجم توسعه برسیم، نرسیدیم.

بررسی حساب های بانکی برای اخذ مالیات

»بارکیندو« دبیرکل اوپک شد، عربستان خندید!

صادرات لبنیات در بحران پوکی استخوان!
مالیات

اوپک

لبنیات

خرما

بهارستان

یارانه


